

ОПЕРАТИВНА ІНФОРМАЦІЯ
(за матеріалами інтернет-версій друкованих ЗМІ та онлайн-медіа)

22.08.2025

Зміст:

(Натисніть на заголовок для переходу на текст)

Загальні питання

[Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. Відзнаку «Національна легенда України» Володимир Зеленський вручив неймовірним людям. – О. Скотнікова](#)

[Фокус.–2025. – 21 серп. Верховна Рада ухвалила закон про національну пам'ять: нові назви вулиць не змінюватимуться 10 років. – А. Кулик; NV. –2025. – 21 серп. Верховна Рада ухвалила законопроект про державну політику національної пам'яті: що він передбачас. – К. Шпак](#)

[Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Оголосили конкурс на щорічні гранти Президента для молодих митців. – Інф](#)

До Дня Незалежності України

[Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. Продовжили реєстрацію на конкурс і тестування до 34-ї річниці Незалежності України. – Н. Марків](#)

[Укрінформ. – 2025. – 21 серп. У Вінниці відкрили виставку «Українські шістдесятники: вісники Незалежності». – Інф.](#)

[Vogue. – 2025. – 21 серп. Куди піти на святкових вихідних 23 та 24 серпня у Києві. – Інф.](#)

[The Village Україна. – 2025. – 21 серп. Фестиваль Brave! Factory, забіг у вишиванках та скетче-прогулянка. Куди піти на День незалежності в Києві. – О. Березовенко](#)

Вшанування пам'яті

[Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. Заклади та установи запрошують долучитися до акції в День пам'яті загиблих захисників України. – О. Плакіна](#)

Регіональна культурна політика. Ініціативи громад

[Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. Повернення автентичності: з фасаду пам'ятки на Басейній прибрали «цар-балкон». – Т. Асадчева](#)

[Інтерфакс-Україна. – 2025. – 21 серп. Поліцейські викрили схему заволодіння землями кіностудії Довженка на майже 60 млн грн. – Інф.](#)

[Фокус.–2025. – 21 серп. На Стрийщині встановили рекорд України з приготування Красівського пирога: чим особлива страва. – С. Ткачук](#)

NV. –2025. – 21 серп. На фасаді пошкодженої школи. Український художник Віталій Кохан створив стритарт на Салтівці у Харкові. – К. Пасічник

Креативні індустрії

NV. –2025. – 21 серп. Не заради краси: Креатив, що приносить результат. – Ю. Гончаренко, креативний директор агенції комунікацій «ВАРТО»

Благодійність. Меценатство. Волонтерство

NV. –2025. – 21 серп. Чібереки та Шахтарський торт. Ресторани готуватимуть страви з тимчасово окупованих територій до Дня Незалежності. – А. Конорчук; The Village Україна. – 2025. – 21 серп. Ресторани Gastro Family до Дня Незалежності готуватимуть страви з тимчасово окупованих територій. – В. Гуржий

The Village Україна. – 2025. – 21 серп. Kochut випустив підвіску у формі «Батьківщини-мати» до Дня Незалежності. Прибуток піде військовим. – Д. Головань

Перформативні мистецтва

Vogue. – 2025. – 20 серп. Повне коло: ексклюзивне інтерв'ю з кураторкою «Фактури 10» Мартою Кузьмою. – Інф.

Vogue. – 2025. – 22 серп. «Пролегомени до опери»: у Києво-Могилянській Академії відбувся унікальний музичний перформанс. – Інф.

Театр

NV. –2025. – 21 серп. «Брехт. Кабаре». У Києві покажуть виставу, написану за «безжальним» твором «Барабани вночі». – К. Пасічник

Музика

NV. –2025. – 21 серп. Знімали у Слов'янську та Краматорську. Бійці 45-ї артилерійської бригади стали героями нового кліпу гурту «Цвіт Кульбаби». – К. Пасічник; Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. «Цвіт Кульбаби» презентує пісню та кліп «Повернутись живим», у якому знялися українські захисники. – О. Плакіна

Візуальні мистецтва

Vogue. – 2025. – 21 серп. Як створювалася монументальна робота Лесі Хоменко на залізничному вокзалі Києва. – Інф.

Кіномистецтво. Кінопрокат

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Кінофестиваль «Молодість» оголосив прийом заявок на участь у програмі Raw Pitch 2025. – Інф.

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. У Києві презентують книгу-дослідження про епоху українського поетичного кіно. – Інф.

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. У Києві покажуть фільм Довженка «Визволення». – Інф.

УНІАН. – 2025. – серп. «Троє», «Одне ціле» і «Eenie Meenie»: головні кінопрем'єри тижня. – М. Григоренко

Інтерфакс-Україна. – 2025. – 21 серп. Фільм про американських бійців Міжнародного легіону ГУР вийшов онлайн. – Інф.

NV. –2025. – 21 серп. Артем Юшков: «Кіновікенд – це коли місто дихає одним серцем». – Інф.

NV. –2025. – 21 серп. Антирадянське зомбі-муві. Вийшов трейлер українського горору «Каховський об'єкт». – Ю. Найденко; Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Вийшов трейлер антирадянського зомбі-муві «Каховський об'єкт». – Інф.

Література. Книговидання

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. І книжковий фестиваль «Літературний Ярмарок» у Харкові оголосив програму. – Інф.

Музейна справа

Дзеркало тижня. Україна. – 2025. – 21 серп. Спадщина повертається додому: в Україну везуть посмертну маску та друкарську машинку Симона Петлюри. – В. Наріжна

Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. Нумізматичні скарби княжої доби: в історичному музеї представлять унікальну експозицію. – Т. Асадчева

Релігія

NV. –2025. – 21 серп. «Процес затягується». Отець Георгій Коваленко — про те, що змінилося за рік після заборони УПЦ МП і як вона зберігає зв'язок з РФ. – Д. Тузов

Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. УПЦ (МП) має до 24 серпня виконати припис про усунення порушень й вийти зі складу РПЦ. – О. Скотнікова

Нацменшини. Закордонні українці

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Сибіга обговорив із меценатом Джеймсом Темертеєм кроки для згуртування глобального українства. – Інф.

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Посол у Норвегії провів зустріч з українською громадою. – Інф.

До Дня Незалежності України за кордоном

Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. «Ланцюг єдності» до Дня Незалежності утворять за кордоном українці і вільні люди світу. ВІДЕО. – О. Скотнікова

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Швейцарія готується до масштабних святкувань Дня Незалежності України. – Інф.

Укрінформ. – 2025. – 22 серп. Естонія святкуватиме 34-ту річницю Незалежності України: концерт, хода та показ фільму. – Інф.

Міжнародне співробітництво

Інтерфакс-Україна. – 2025. – 21 серп. Німеччина запропонувала проведення українсько-німецького року культури у 2027 або 2028 р. – Інф.; Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Німеччина пропонує розглянути ініціативу проведення спільного з Україною року культури – МКСК. – Інф.

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. У Любліні з'явиться перша в місті «Українська книжкова полицка». – Інф.

Дзеркало тижня. Україна. – 2025. – 21 серп. «Євробачення 2026»: стали відомі дата та місце проведення пісенного конкурсу. – В. Наріжна

Дзеркало тижня. Україна. – 2025. – 21 серп. США візьмуть участь у російському аналогу «Євробачення». – М. Ткаченко; УНН. – 2025. – 21 серп. США відправлять учасника на російський конкурс «Інтербачення» у москві – Politico. – В. Марченко

Укрінформ. – 2025. – 22 серп. У Туреччині почали використовувати нанотехнології для захисту археологічних пам'яток. – Інф.

Загальні питання

Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. Відзнаку «Національна легенда України» Володимир Зеленський вручив неймовірним людям. – О. Скотнікова

П'ятий рік поспіль в Україні до Дня Незалежності Президент вручає відзнаку тим, хто відмий нації за свій внесок у розбудову держави, її захист, розвиток науки, культури, спорту, економіки та інших сфер, а також у благодійну й громадську діяльність. Хто одержав державні відзнаки «Національна легенда України», докладно:

<https://vechirniy.kyiv.ua/news/116376/>

Фокус.–2025. – 21 серп. Верховна Рада ухвалила закон про національну пам'ять: нові назви вулиць не змінюватимуться 10 років. – А. Кулик; NV. –2025. – 21 серп. Верховна Рада ухвалила законопроект про державну політику національної пам'яті: що він передбачає. – К. Шпак

Народні депутати ухвалили законопроект №13273 «Про засади державної політики національної пам'яті Українського народу». Документ визначає повноваження Українського інституту національної пам'яті, закріплює нові терміни та встановлює порядок перейменувань, демонтажу символіки й увічнення історичних подій. Закон уперше вводить офіційні визначення понять «національна пам'ять», «місця пам'яті», «злочини проти Українського народу» та «рашизм». Український інститут національної пам'яті отримує статус центрального органу виконавчої влади, відповідального за формування й реалізацію державної політики у цій сфері. Крім того, уряд зобов'язаний ухвалити Державну стратегію відновлення та збереження національної пам'яті. Документ передбачає наскрізне впровадження політики пам'яті в освітніх закладах, музеях та органах влади. Серед ключових напрямів – захист державної мови, охорона культурної спадщини та приведення меморіальних об'єктів Другої світової війни у відповідність до законодавства про декомунізацію та деколонізацію. Окремо закон встановлює, що інформація на могилах і місцях почесного поховання не є конфіденційною. Нові назви вулиць і площ не можна змінювати протягом 10 років, а назви територіальних громад повинні відповідати назвам їхніх адміністративних центрів. Якщо перейменування не відбулося, воно здійснюється засновником або уповноваженим органом. У документі також прописано «антисаботажний механізм». Місцеві ради мають шість місяців, щоб прибрати символи російської імперської політики. Якщо цього не станеться, обов'язки переходять до голів громад, а згодом – до обласних адміністрацій. Закон визнає державними нагородами відзнаки Української Народної Республіки та Української Головної Визвольної Ради, якими до 1991 року відзначали борців за незалежність. Інститут національної пам'яті зобов'язаний вести та оновлювати публічні списки осіб і подій, що містять або не містять символіку російської імперської політики. Докладно:

<https://focus.ua/uk/ukraine/720491-verhovna-rada-uhvalila-zakon-pro-nacionalnu-pam-yat-novi-nazvi-vulic-ne-zminyuvatimutsya-10-rokiv>

<https://nv.ua/ukr/ukraine/politics/parlament-ukrajini-progolosuvav-za-zakonoprojekt-pro-nacionalnu-pam-yat-50539025.html>

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Оголосили конкурс на щорічні гранти Президента для молодих митців. – Інф

Міністерство культури та стратегічних комунікацій спільно з Держагентством з питань мистецтв та мистецької освіти оголосили конкурс на щорічні гранти Президента молодим митцям для створення й реалізації творчих проєктів. Конкурс на здобуття щорічних грантів Президента України оголошують для молодих діячів театрального, музичного, циркового, образотворчого мистецтва та кінематографії, молодих письменників та майстрів народного мистецтва. Заявки будуть прийматися з 1 вересня до 1 листопада. Докладно:

<https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4027807-ogolosili-konkurs-na-soricni-granti-prezidenta-dla-molodih-mitciv.html>

До Дня Незалежності України

Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. Продовжили реєстрацію на конкурс і тестування до 34-ї річниці Незалежності України. – Н. Марків

Фестиваль «Код Нації» продовжує прийом заявок на участь у творчому Конкурсі та освітньому Тестуванні, присвячених 34-й річниці Незалежності України. Усі охочі можуть подати свої роботи до 31 серпня включно, а результати будуть оголошені 5 вересня на офіційних сторінках Фестивалю в соціальних мережах. Освітня платформа Фестивалю також продовжує реєстрацію на Тестування «34 роки Незалежності». Зареєструватися можна до 31 серпня. Докладно:

<https://vechirniy.kyiv.ua/news/116396/>

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. У Вінниці відкрили виставку «Українські шістдесятники: вісники Незалежності». – Інф.

У Вінницькому обласному краєзнавчому музеї з нагоди 34 річниці незалежності України відкрилась виставка «Українські шістдесятники: вісники Незалежності». Це документально-публіцистична виставка, присвячена темі українського спротиву радянській державі. Під час відкриття виставки відвідувачі переглянули фільм Українського інституту національної пам'яті «Документальний цикл про шістдесятників. Іван Дзюба» (2022). Виставка експонується в академічній залі музеї і триватиме до 28 вересня. Докладно:

<https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4028134-u-vinnici-vidkrili-vistavku-ukrainski-sistdesatniki-visniki-nezaleznosti.html>

Vogue. – 2025. – 21 серп. Куди піти на святкових вихідних 23 та 24 серпня у Києві. – Інф.

23 та 24 серпня – не просто передостанній вікенд літа, яким треба насолодитися сповна, а ще й святкові дні – День Державного Прапора і День Незалежності України відповідно. Культурний гід святковим містом. Докладно:

<https://vogue.ua/article/culture/lifestyle/kudi-piti-na-svyatkovih-vihidnih-23-ta-24-serpnya-u-kiyevi-60557.html>

The Village Україна. – 2025. – 21 серп. Фестиваль Brave! Factory, забіг у вишиванках та скетче-прогулянка. Куди піти на День незалежності в Києві. – О. Березовенко

Як можна провести час на День незалежності? Події на вікенд у Києві 23–24 серпня. Докладно:

<https://www.village.com.ua/village/culture/weekend-plans/365903-festival-brave-factory-zabig-u-vishivankah-ta-sketch-progulyanka-kudi-piti-na-den-nezalezhnosti-v-kyievi>

Вшанування пам'яті

Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. Заклади та установи запрошують долучитися до акції в День пам'яті загиблих Захисників України. – О. Плакіна

29 серпня, у День пам'яті загиблих Захисників України, Благодійний фонд імені Іллі Грабара та Платформа пам'яті «Меморіал» проведуть національну акцію «Стіл пам'яті 2025». Організатори пропонують закладам та установам залишити один зі столиків зарезервованим і засервірованим на весь день у пам'ять про загиблих героїв. Докладно:

<https://vechirniy.kyiv.ua/news/116422/>

Регіональна культурна політика. Ініціативи громад

Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. Повернення автентичності: з фасаду пам'ятки на Басейній прибрали «цар-балкон». – Т. Асадчева

У центрі столиці нещодавно демонтували самовільно засклений балкон, що десятиліттями спотворював фасад історичної будівлі на вулиці Басейній, 15. Цей крок став знаковим для охоронців спадщини та містян, які прагнуть збереження автентичного вигляду Києва. Прибутковий будинок на вулиці Басейній, 15 є пам'яткою архітектури місцевого значення, занесений до Державного реєстру нерухомих пам'яток України наказом Міністерства культури України від 29.12.2016 № 1273, охоронний №380-Кв. В останні десятиліття фасад будівлі був спотворений типовим «цар-балконом» – самовільною конструкцією, яка приховувала частину історичного декору. Нещодавній демонтаж цієї добудови став не лише технічним рішенням, а й актом повернення архітектурної гідності пам'ятці. У Департаменті охорони культурної спадщини наголошують: самовільне втручання у зовнішній вигляд пам'яток архітектури є порушенням чинного законодавства, зокрема Закону України «Про охорону культурної спадщини». Подібні дії не лише шкодять архітектурній цілісності об'єкта, а й створюють прецедент знецінення історичного середовища міста. Докладно:

<https://vechirniy.kyiv.ua/news/116358/>

Інтерфакс-Україна. – 2025. – 21 серп. Поліцейські викрили схему заволодіння землями кіностудії Довженка на майже 60 млн грн. – Інф.

Група зловмисників в змові з підприємцем-землевпорядником намагалася заволодіти понад гектаром землі державного підприємства «Національна кіностудія художніх фільмів імені Олександра Довженка». Досудове розслідування триває, поліцейські перевіряють й інші можливі факти злочинної діяльності групи. Докладно:

<https://interfax.com.ua/news/general/1098146.html>

Фокус.–2025. – 21 серп. На Стрийщині встановили рекорд України з приготування Красівського пирога: чим особлива страва. – С. Ткачук

У Миколаєві на Стрийщині встановили новий Рекорд України, приготувавши Красівський пиріг Незалежності завдовжки 35,6 метра і вагою 242 кілограми. Частину пирога відправили до реабілітаційного центру для військових, щоб підтримати їх і відсвяткувати День Незалежності разом. Красівський пиріг – традиційна страва Львівщини з житнього тіста з начинкою з картоплі, гречки та білого сиру, яка не накривається зверху тістом. Подія відбулася напередодні 34-ї річниці Незалежності України в межах проєктів «Пліч-о-пліч Згуртовані громади», «Пиріг Незалежності 2025» та ініціативи «Миколаївське Опілля єднає Україну». Докладно:

<https://focus.ua/uk/ukraine/720380-krasivskiy-pirig-na-striyshchhini-vstanovili-rekord-ukrajini-yaka-dovzhina-unikalnoji-stravi>

NV. –2025. – 21 серп. На фасаді пошкодженої школи. Український художник Віталій Кохан створив стритарт на Салтівці у Харкові. – К. Пасічник

Український художник Віталій Кохан створив стритарт на стіні пошкодженої школи № 165 на Північній Салтівці у Харкові. Робота присвячена пам'яті досвіду воєнного життя. Про це повідомили представники платформи культури пам'яті «Минуле / Майбутнє / Мистецтво». Робота «In memoriam усіх нас» («В пам'ять про всіх нас») складається з написів та малюнків: «Ця стіна є свідком жахів війни з 24 лютого 2022 року», «Мордор – 35 км», «F-16», «А хтось не їхав», машина, кіт, тризуб, діод, тарілка з фруктами, пістолет. Створював стритарт художник, дістаючи маленькі плитки з загальної мозаїки, яка була пошкоджена через обстріли. Докладно:

<https://nv.ua/ukr/kultura/vitaliy-kohan-stvoriv-stritart-na-fasadi-shkoli-na-saltivci-u-harkovi-50538878.html>

Креативні індустрії

NV. –2025. – 21 серп. Не заради краси: Креатив, що приносить результат. – Ю. Гончаренко, креативний директор агенції комунікацій «ВАРТО»

Що таке креатив у 2025? Як розпізнати людину, яка зробить трендсеттером вас, а не піде на поводу у трендів? Як зрозуміти, що цей креатив – справді ваш і для вашого бренду, і принесе результат, а не просто «купую, бо мені красиво»? У матеріалі про те, як виглядає креатив, та «як має виглядати мислення людей, які займаються творчістю». Докладно:

<https://biz.nv.ua/ukr/experts/vluchni-ideji-dlya-brendu-yakiy-kreativ-prinese-pributok-poyasnila-kreativniy-direktor-varto-50538947.html>

Благодійність. Меценатство. Волонтерство

NV. – 2025. – 21 серп. Чібереки та Шахтарський торт. Ресторани готуватимуть страви з тимчасово окупованих територій до Дня Незалежності. – А. Конорчук; The Village Україна. – 2025. – 21 серп. Ресторани Gastro Family до Дня Незалежності готуватимуть страви з тимчасово окупованих територій. – В. Гуржий

До Дня Незалежності України дев'ять ресторанів мережі Gastro Family проведуть благодійно-культурну акцію. З 20 серпня заклади подаватимуть страви певного регіону за рецептами українських волонтерів, акторів та активістів. Частину прибутку з цих сімейних страв передадуть на допомогу внутрішньо переміщеним особам через БО БФ «Армія Волонтерів». Докладно:

<https://nv.ua/ukr/food/restaurants/jizha-z-okupovanih-teritoriy-restorani-podavatimut-stravi-z-luganska-krimu-ta-mariupolya-50538971.html>

<https://www.village.com.ua/village/food/food-news/365893-restorani-gastro-family-do-dnya-nezalezhnosti-gotuvatimut-stravi-z-timchasovo-okupovanih-teritoriy>

The Village Україна. – 2025. – 21 серп. Kochut випустив підвіску у формі «Батьківщини-мати» до Дня Незалежності. Прибуток піде військовим. – Д. Головань

Український ювелірний бренд Kochut разом з United24 випустив срібну підвіску у формі монумента «Батьківщина-мати» до Дня Незалежності. Увесь прибуток від продажу підвіски піде на збір United24 і Міністерства закордонних справ України «Сталеві союзники». За ці кошти купуватимуть наземні роботизовані комплекси. Докладно:

<https://www.village.com.ua/village/service-shopping/style-news/365881-kochut-vipustiv-pidvisku-laquo-batkivschina-mati-raquo-do-dnya-nezalezhnosti-nbsp-groshi-pidut-na-zbir-dlya-zsu>

Перформативні мистецтва

Vogue. – 2025. – 20 серп. Повне коло: ексклюзивне інтерв'ю з кураторкою «Фактури 10» Мартою Кузьмою. – Інф.

22, 23, та 24 серпня на новій експериментальній сцені столичного Театру Франка відбудеться світова прем'єра п'єси «Галісія» американського режисера та сценариста Річарда Максвелла, засновника театральної компанії New York City Players. 26 та 27 серпня в артцентрі «Фабрика Повидла» у Львові пройдуть кураторські екскурсії виставкою «Коло невимовного», що розмірковує про мистецтво в часи розриву. Обидві події створено у рамках програми «Фактура 10», що проходить за підтримки платформи RIBBON International – неприбуткової платформи про історичне та сучасне українське мистецтво й культуру, що реалізує виставки, індивідуальні мистецькі проєкти, публічні програми та гранти для збереження культурного життя під час війни. Головна

кураторка й художня директорка «Фактури 10» Марта Кузьма розповідає про її створення, структуру та сенси, а також свій кураторський підхід. Докладно:

<https://vogue.ua/article/culture/teatr/povne-kolo-eksklyuzivne-interv-yu-z-kuratorkeyu-faktura-10-martoyu-kuzmoyu-60571.html>

Vogue. – 2025. – 22 серп. «Пролегомени до опери»: у Києво-Могилянській Академії відбувся унікальний музичний перформанс. – Інф.

20 та 21 серпня у Києво-Могилянській Академії проходить музична подія під назвою «Пролегомени до опери» – це твір про студентів і викладачів Могилянки початку XVIII століття та ситуації, в яких вони співали; про диспути, класи, літургії, вечірки, жебання милостині, похорони та щорічні рекреації, зібрання на пагорбах в кінці навчального року аби святкувати і співати разом на кілька сотень голосів. Ідейними натхненниками проєкту стали Саша Андрусик, співзасновниця музичної агенції УХО, та Марта Кузьма, художня керівниця й головна кураторка «Фактури 10». Тексти до твору написала або знайшла Саша Андрусик, поклав їх на музику – Максим Коломієць, сценографію розробила Катя Лібкінд за участі Станіслава Туріни. Цей твір – присвята Івану Кузьмінському, музикознавцю й досліднику української барокової традиції, та Михайлові Кірсенку, історику й викладачу, засновнику кафедри історії Національного університету «Києво-Могилянська академія». Обидва вони загинули 2023 року: Іван – зі зброєю в руках, Михайло Володимирович — унаслідок пожежі, спричиненої вибухом генератора. Про перебіг події, докладно:

<https://vogue.ua/article/culture/muzyka/prolegomeni-do-operi-u-kiyevo-mogilyanskiy-akademiji-vidbuvsya-unikalniy-muzichniy-performans-60565.html>

Театр

NV. –2025. – 21 серп. «Брехт. Кабаре». У Києві покажуть виставу, написану за «безжальним» твором «Барабани вночі». – К. Пасічник

У Київському академічному театрі «Золоті ворота» тривають репетиції вистави харківської режисерки Оксани Дмитрієвої та художника-постановника Михайла Ніколаєва з робочою назвою «Брехт. Кабаре». Постановка – колаборація театру Золоті ворота та Харківського державного академічного театру ляльок імені Віктора Афанасьєва. Проєкт, який включатиме покази в Києві й Харкові, здійснюється за підтримки Українського культурного фонду. Прем'єра запланована на 13–14 вересня – Київ, 19 вересня – Харків. Про що буде прем'єра, докладно:

<https://nv.ua/ukr/kultura/u-kiyevi-pokazhut-vistavu-breht-kabare-za-tvorom-barabani-vnochi-50538992.html>

Музика

NV. – 2025. – 21 серп. Знімали у Слов'янську та Краматорську. Бійці 45-ї артилерійської бригади стали героями нового кліпу гурту «Цвіт Кульбаби». – К. Пасічник; Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. «Цвіт Кульбаби» презентує пісню та кліп «Повернутись живим», у якому знялися українські захисники. – О. Плакіна

Український гурт «Цвіт Кульбаби» випустив нову пісню «Повернись живим» та кліп на неї, у якому головними героями стали захисники з 45-ї артилерійської бригади та дівчинка зі Слов'янська. Докладно:

<https://nv.ua/ukr/kultura/biyci-45-artileriyskoji-brigadi-znyalisya-v-klipi-gurtu-cvit-kulbabi-50538932.html>

<https://vechirniy.kyiv.ua/news/116412/>

Візуальні мистецтва

Vogue. – 2025. – 21 серп. Як створювалася монументальна робота Лесі Хоменко на залізничному вокзалі Києва. – Інф.

Наприкінці серпня на Центральному залізничному вокзалі Києва з'явиться монументальне полотно Лесі Хоменко. Тут, у «Червоній залі» на другому поверсі, розташована тимчасова майстерня, де художниця створює наймасштабніше полотно у своїй практиці – завбільшки 21 на 12 метрів. Полотно «Рух» – символізує рух, у якому перебуває українське суспільство, і ті зміни, які з нами відбуваються щодня. Полотно створено в межах колаборації PinchukArtCentre та Укрзалізниці, куратор проєкту — Бйорн Гельдхоф. Докладно:

<https://vogue.ua/article/culture/art/yak-stvoryuvalasya-monumentalna-robota-lesi-homenko-na-zaliznichnomu-vokzali-kiyeva-60558.html>

Кіномистецтво. Кінопрокат

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Кінофестиваль «Молодість» оголосив прийом заявок на участь у програмі Raw Pitch 2025. – Інф.

Київський міжнародний кінофестиваль «Молодість» оголосив прийом заявок на участь у програмі Raw Pitch 2025 (раніше – Boat Meeting). RAW PITCH присвячена підтримці українських короткометражних проєктів, здатних поєднувати глобальні теми з українським контекстом. Головна мета – допомогти молодим режисерам на етапі девелопменту створити фільми, які мають потенціал міжнародного успіху. Заявки приймаються до 23 вересня. цьогоріч фестиваль «Молодість» пройде з 25 жовтня по 2 листопада. Майданчиками заходу стануть кінотеатр «Жовтень» і Будинки кіно. Докладно:

<https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4028107-kinofestival-molodist-ogolosiv-prijom-zaavok-na-ucast-u-programi-raw-pitch-2025.html>

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. У Києві презентують книгу-дослідження про епоху українського поетичного кіно. – Інф.

У Довженко-Центрі в Києві 5 вересня відбудеться презентація перекладного видання – дослідження Джошуа Ферста «Український кінематограф: приналежність та ідентичність за радянської відлиги» – про час,

який вважають епохою поетичного кіно. В межах презентації книги відбудеться дискусія за участі кінокритиків Дар'ї Бад'йор й Ігоря Кромфа, а також продюсерки Moon Man Олександри Кравченко. Видання книжки стало можливим завдяки фінансовій підтримці фундації ЗМІН, а переклад та публікацію підтримали Європейський Союз за програмою «Дім Європи». Докладно:

<https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4028200-u-kievi-prezentuut-knigudoslizzenna-pro-epohu-ukrainskogo-poeticnogo-kino.html>

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. У Києві покажуть фільм Довженка «Визволення». – Інф.

У Києві на фестивалі музики в українському кіно Soundtrack:Ukraine відбудеться показ фільму Олександра Довженка та Юлії Солнцевої «Визволення». Стрічку, зняту 1940 року, демонструватимуть у кінотеатрі «Жовтень» 29 серпня. У межах показу відбудеться кураторське представлення від кінознавиці Альони Пензій та невеликий концерт від квартету саксофоністів Kyiv Sax Quartet. Потім глядачі зможуть взяти участь у історично-музикознавчій дискусії з приводу побаченого й почутого. В обговоренні візьмуть участь Антон Лягуша, Олена Стяжкіна, Ольга Лігус та Анастасія Платонова. Докладно:

<https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4028148-u-kievi-pokazut-film-dovzenka-vizvolenna.html>

УНІАН. – 2025. – серп. «Троє», «Одне ціле» і «Eenie Meanie»: головні кінопрем'єри тижня. – М. Григоренко

Добірка найкращих нових фільмів цього тижня – як в кінотеатрах України, так і онлайн. Докладно:

<https://www.unian.ua/lite/kino/filmi-lita-2025-troye-odne-cile-i-eenie-meanie-shcho-novogo-v-kinoteatrah-ta-onlayn-13102941.html>

Інтерфакс-Україна. – 2025. – 21 серп. Фільм про американських бійців Міжнародного легіону ГУР вийшов онлайн. – Інф.

Документальний фільм «Одного літа в Україні» Володимира Тихого вийшов онлайн на платформі українського кіно Takflix, стрічка доступна на території України мовою оригіналу з українськими та англійськими субтитрами.

<https://interfax.com.ua/news/general/1098142.html>

NV. – 2025. – 21 серп. Артем Юшков: «Кіновікенд – це коли місто дихає одним серцем». – Інф.

22–24 серпня 2025 року у Вінниці відбудеться «Кіновікенд просто неба». Протягом трьох вечорів глядачі зможуть побачити культові фільми на оригінальній 35-мм плівці. Про те, чому бізнес інвестує у культурні ініціативи, як подібні заходи змінюють життя громади та що означає ця подія особисто для

нього – розповідає Артем Юшков – один із співзасновників ТРЦ sMall, генерального партнера «Кіновікенду». Докладно:

<https://nv.ua/ukr/kultura/vitaliy-kohan-stvoriv-stritart-na-fasadi-shkoli-na-saltivci-u-harkovi-50538878.html>

NV. – 2025. – 21 серп. Антирадянське зомбі-муві. Вийшов трейлер українського горору «Каховський об'єкт». – Ю. Найденко; Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Вийшов трейлер антирадянського зомбі-муві «Каховський об'єкт». – Інф.

В український прокат повнометражний ігровий фільм, знятий у жанрі антирадянського зомбі-муві, «Каховський об'єкт» вийде до Дня захисників та захисниць України 1 жовтня. Представлено офіційний трейлер фільму. Докладно:

<https://nv.ua/ukr/kultura/kahovski-ob-yekt-2025-viyshov-treyler-ukrajinskogo-gororu-pro-radyanskih-zombi-video-50538984.html>

<https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4028195-vijsov-trejler-antiradanskogo-zombimuvi-kahovskij-obekt.html>

Література. Книговидавання

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. І книжковий фестиваль «Літературний Ярмарок» у Харкові оголосив програму. – Інф.

Відкриття першого книжкового фестивалю «Літературний Ярмарок» відбудеться 29 серпня за участі письменника, поета та військовослужбовця Сергія Жадана. Захід пройде 29–31 серпня в харківському ЄрміловЦентрі. Програма охоплює авторські зустрічі, лекції, поетичні читання, презентації книжок і стенди українських видавництв. Участь у книжковому ярмарку візьмуть харківські видавництва «Фоліо», «Жорж», «Ранок», «Фабула», «Видавництво Олександра Савчука», «КСД», «АССА», Vivat, Unisoft, а також гості з інших міст. У межах фестивалю відбудеться, зокрема, й благодійний збір книжок та коштів для бібліотек Харківської області, які зазнали пошкоджень чи руйнувань унаслідок збройної агресії РФ. Докладно:

<https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4027967-i-knizkovij-festival-literaturnij-armarok-u-harkovi-ogolosiv-programu.html>

Музейна справа

Дзеркало тижня. Україна. – 2025. – 21 серп. Спадщина повертається додому: в Україну везуть посмертну маску та друкарську машинку Симона Петлюри. – В. Наріжна

В Україну з Канади транспортують посмертну маску та друкарську машинку Симона. Про це повідомив заступник міністра культури та стратегічних комунікацій Андрій Наджос під час круглого столу в Укрінформі, присвяченого 105-й річниці Варшавської битви. За словами Наджоса, вантаж із цінними артефактами вже перетнув український кордон і найближчим часом пройде митні процедури. У міністерстві планують разом із Департаментом

захисту культурної спадщини представити цей історичний проєкт публічно вже на початку вересня. Докладно:

<https://zn.ua/ukr/CULTURE/spadshchina-povertajetsja-dodomu-v-ukrajinu-vezut-posmertnu-masku-ta-drukarsku-mashinku-simona-petljuri.html>

Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. Нумізматичні скарби княжої доби: в історичному музеї представлять унікальну експозицію. – Т. Асадчева

22 серпня Національний музей історії України запрошує на урочисте відкриття виставки «Скарби України. Символи державності», створеної до Дня Незалежності. Експозиція об'єднує унікальні пам'ятки доби княжої Русі – монети з музейної колекції та археологічну знахідку початку XI століття, виявлену у 2020 році поблизу селища Городниця на Житомирщині. Партнери проєкту — Український інститут національної пам'яті, Житомирський обласний краєзнавчий музей. Докладно:

<https://vechirniy.kyiv.ua/news/116410/>

Релігія

NV. – 2025. – 21 серп. «Процес затягується». Отець Георгій Коваленко — про те, що змінилося за рік після заборони УПЦ МП і як вона зберігає зв'язок з РФ. – Д. Тузов

Ректор Відкритого Православного Університету Святої Софії-Премудрості отець Георгій Коваленко розповідає про те, що змінилося за рік після того, як 20 серпня 2024 року ВР ухвалила історичне рішення й заборонила діяльності на території України релігійних організацій, пов'язаних з РФ, зокрема УПЦ МП. Докладно:

<https://nv.ua/ukr/ukraine/events/zaborona-upc-mp-sudovi-procesi-zatyaguyutsya-vidkritih-rishen-nemaye-kovalenko-novini-ukrajini-50538904.html>

Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. УПЦ (МП) має до 24 серпня виконати припис про усунення порушень й вийти зі складу РПЦ. – О. Скотнікова

Голова Держетнополітики Віктор Єленський зазначив, якщо УПЦ МП не розірве зв'язки з російською церквою, то на неї подадуть до суду про припинення Київської митрополії Української православної церкви. Інакше, в разі невиконання її вимог Держетнополітики ухвалить рішення про визнання Київської митрополії, яка представляє УПЦ, афілійованою із заборонаю в Україні РПЦ. Єленський підкреслив, що від УПЦ (МП) не вимагають зректися православ'я, змінити літургійну мову, перейти на інший календар, долучитися до іншої церкви або самочинно проголосити автокефалію. Докладно:

<https://vechirniy.kyiv.ua/news/116383/>

Нацменшини. Закордонні українці

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Сибіга обговорив із меценатом Джеймсом Темертеєм кроки для згуртування глобального українства. – Інф.

Міністр закордонних справ України Андрій Сибіга обговорив із канадським підприємцем та меценатом Джеймсом Темертеєм практичні кроки

для згуртування глобального українства. Напередодні Президент Володимир Зеленський вручив Джеймсу Темертею відзнаку «Національна легенда України» за вагомий внесок у розбудову українсько-канадських відносин та зміцнення авторитету України у світі. Докладно:

<https://www.ukrinform.ua/rubric-diaspora/4028087-sibiga-obgovoriv-iz-mecenatom-dzejmsom-temerteem-kroki-dla-zgurtuvanna-globalnogo-ukrainstva.html>

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Посол у Норвегії провів зустріч з українською громадою. – Інф.

Посол України в Королівстві Норвегія Олексій Гавриш провів онлайн-зустріч з керівниками та представниками українських громадських організацій. Серед іншого сторони обговорили питання організації культурних і спортивних подій, залучення молоді до громадського життя та посилення інформаційної роботи. Сторони домовилися координувати спільні зусилля для реалізації проукраїнських проєктів, а також розширювати співпрацю з норвезькими муніципалітетами та іншими партнерами. Учасники зустрічі вирішили проводити такі координаційні зустрічі на регулярній основі для обміну досвідом та планування нових ініціатив. Докладно:

<https://www.ukrinform.ua/rubric-diaspora/4027930-posol-u-norvegii-proviv-zustric-z-ukrainskou-gromadou.html>

До Дня Незалежності України за кордоном

Вечірній Київ. – 2025. – 21 серп. «Ланцюг єдності» до Дня Незалежності утворюють за кордоном українці і вільні люди світу. ВІДЕО. – О. Скотнікова

У День Незалежності України, українці в різних країнах світу вийдуть на головні вулиці міст і створять живі ланцюги, взявшись за руки. Мета ініціативи – привернути увагу міжнародної спільноти до боротьби українців за свободу та незалежність, а також об'єднати українців за кордоном у єдину глобальну акцію на підтримку Батьківщини. Акція «Ланцюг Єдності» стане символом згуртованості українського народу та солідарності вільних людей усього світу з Україною. Про сенс акції, а також про те, як до неї долучитись, докладно:

<https://vechirniy.kyiv.ua/news/116403/>

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Швейцарія готується до масштабних святкувань Дня Незалежності України. – Інф.

З 21 до 27 серпня у різних містах Швейцарії відбудеться низка культурних та благодійних подій з нагоди Дня Незалежності України. Святкування охоплять як великі міста, так і менші містечка. Так у Цюриху відбудеться відкриття виставки «Art & Soul Dialogues» (22 серпня), а також мітинг-концерт «Пізнай Україну: культура та стійкість» (23 серпня). У Берні заплановано концерти традиційної музики, зокрема від Instrumental Trio ZymBanDo (22 серпня), та великий святковий захід у Museumsgarten (23 серпня), де виступатимуть дует RozMaria, українсько-швейцарський хор Spivdruzhba та інші українські артисти. Особлива увага буде приділена благодійним ініціативам. У Версуа відбудеться виставка дитячих робіт

«Обличчя української мрії», а в Базелі запланована благодійна вечерея «Ukrainian Charity Dinner», кошти з якої підуть на допомогу Україні. Докладно: <https://www.ukrinform.ua/rubric-diaspora/4027989-svejcari-gotuetsa-do-masstabnih-svatkuvan-dna-nezaleznosti-ukraini.html>

Укрінформ. – 2025. – 22 серп. Естонія святкуватиме 34-ту річницю Незалежності України: концерт, хода та показ фільму. – Інф.

Посольство України в Естонії запрошує українців та друзів країни долучитися до святкування 34-ї річниці Незалежності України. У Таллінні заплановано низку заходів, що триватимуть два дні. Докладно:

<https://www.ukrinform.ua/rubric-diaspora/4028022-estonia-svatkuvatime-34tu-ricnicu-nezaleznosti-ukraini-koncert-hoda-ta-pokaz-filmu.html>

Міжнародне співробітництво

Інтерфакс-Україна. – 2025. – 21 серп. Німеччина запропонувала проведення українсько-німецького року культури у 2027 або 2028 р. – Інф.; Укрінформ. – 2025. – 21 серп. Німеччина пропонує розглянути ініціативу проведення спільного з Україною року культури – МКСК. – Інф.

Т. в. о. міністра культури та стратегічних комунікацій України Тетяна Бережна обговорила з уповноваженим федерального уряду ФРН з питань культури та медіа, державним міністром Вольфрамом Ваймером збереження культурної спадщини, підтримки мистецьких ініціатив та відновлення пошкоджених культурних об'єктів. Своєю чергою Ваймер підтвердив зацікавленість у активізації двосторонньої співпраці, у тому числі у реалізації проєктів з реконструкції знакових об'єктів культурної спадщини України, що постраждали внаслідок російських атак. Зокрема, сторони домовилися визначити перелік таких об'єктів, пріоритетна робота над якими становитиме спільний інтерес. Крім того, німецькою стороною було запропоновано розглянути ініціативу проведення українсько-німецького року культури у 2027 або 2028 році. Докладно:

<https://interfax.com.ua/news/general/1098170.html>

<https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4028091-nimeccina-proponue-rozglanuti-iniciativu-provedenna-spilnogo-z-ukrainou-roku-kulturi-mksk.html>

Укрінформ. – 2025. – 21 серп. У Любліні з'явиться перша в місті «Українська книжкова полицка». – Інф.

22 серпня у Любліні відбудеться урочисте відкриття першої «Української книжкової полицки» – у Регіональній публічній бібліотеці імені Ієроніма Лопацинського (Wojewódzka Biblioteka Publiczna im. Hieronima Łopacińskiego). Докладно:

<https://www.ukrinform.ua/rubric-diaspora/4028121-u-lubluni-zavitsa-persa-v-misti-ukrainska-knizkova-policka.html>

Дзеркало тижня. Україна. – 2025. – 21 серп. «Євробачення 2026»: стали відомі дата та місце проведення пісенного конкурсу. – В. Наріжна

Організатори «Євробачення» оголосили, що 70-й пісенний конкурс відбудеться у Відні. Гранд-фінал призначений на 16 травня 2026 року і пройде у Wiener Stadthalle – найбільшій критій арені Австрії, яка вміщує до 16 тисяч глядачів. Півфінали заплановані на 12 та 14 травня. Докладно:

<https://zn.ua/ukr/CULTURE/jevrobachennja-2026-stali-vidomi-data-ta-mistse-provedennja-pisennoho-konkursu.html>

Дзеркало тижня. Україна. – 2025. – 21 серп. США візьмуть участь у російському аналогу «Євробачення». – М. Ткаченко; УНН. – 2025. – 21 серп. США відправлять учасника на російський конкурс «Інтербачення» у москві – Politico. – В. Марченко

Сполучені Штати беруть участь у російській версії пісенного конкурсу «Євробачення». На пісенний захід «Інтерв'єденіє», що відбудеться у Москві у вересні, Штати відправляють Брендона Говарда, який виступає під сценічним ім'ям В. Howard. Серед учасників заходу також Білорусь, Киргизстан, Венесуела, Сербія (країна-кандидат на вступ до ЄС), Куба, Катар і Казахстан. Міністерство закордонних справ України заявило, що розглядає цей конкурс «як інструмент ворожої пропаганди та засіб виправдання агресивної політики Російської Федерації». Докладно:

<https://zn.ua/ukr/usa/ssha-vizmut-uchast-u-rosijskomu-analohu-jevrobachennja.html>

<https://unn.ua/news/dyrektorku-muzeiu-kyivska-fortetsia-pidozriuiut-u-roztrati-maizhe-12-mln-hrn>

Укрінформ. – 2025. – 22 серп. У Туреччині почали використовувати нанотехнології для захисту археологічних пам'яток. – Інф.

Після проведення початкових робіт з підсилення статуї Антіоха було проведено роботи з відновлення цілісності статуй Орла і статуї Аполлона. Методи використання нановапна та наносилікатних покриттів, що зміцнюють текстуру каменів вперше застосовуються на постійній основі на горі Немру. Вже зміцнено текстуру каменю та закрито тріщини археологічних пам'яток на східній і західній терасах гори Немрут. Загалом проєкт розрахований на 5 років. Докладно:

<https://www.ukrinform.ua/rubric-culture/4028193-u-tureccini-pocali-vikoristovuvati-nanotehnologii-dla-zahistu-arheologicnih-pamatok.html>

Випуск підготувала

В. В. Пижевська,
головний бібліограф сектору оперативного інформування
та розповсюдження інформації відділу НАУІ
Інформцентру з питань культури та мистецтва,
E-mail: infocenter@nplu.org; info_nplu@ua.fm
контакт. тел.: 425-23-26